
فرونشس�ت حالا در كنار س�يل و زلزله كم كم 
به ي�ك پدي�ده زمين شناس�ي آش�نا تبديل 
شده است. فروچاله هايي كه در اصفهان و دشت 
كبودر آهنگ همدان ساكنان اين مناطق را در 
وحشت فرو برده اس�ت؛ پديده اي كه تدريجي 
و بي صدا اتفاق مي افتد و شايد همين بي سر و 
صدا بودن آن موجب ش�ده تا كمتر مورد توجه 
قرار بگيرد. اين در حالي اس�ت كه فرونشست 
در كش�ورمان 40 برابر ميانگين جهاني است و 
40 ميليون نفر از جمعيت كشورمان در محدوده 
تحت تأثير اي�ن پديده زندگ�ي مي كنند. اين 
مس�ئله به پايتخت ه�م رسيده اس�ت و بافت 
فرس�وده مناطق جنوب ش�هر در كن�ار عبور 
سيستم حمل و نقل ريلي از اين منطقه، برخي 
از مناطق تهران را بيش از پيش مس�تعد وقوع 
فرونشست كرده اس�ت. اين در حالي است كه 
پديده فرونشست حتي مي تواند امنيت غذايي 
و كشاورزي ما را هم تحت تأثير قرار دهد و از اين 
منظر موضوعي استراتژيك و حتي امنيتي است. 
پديده فرونشست و بررسي زواياي گوناگون آن 
موض�وع ميزگردي اس�ت كه با حض�ور دكتر 
مهراد ميرسپاهي مدرس دانشگاه، دكتر سعيد 
حجازي راد كارشناس وزارت راه و شهرسازي و 
عليرضا توانا عضو كميته ملي س�دهاي بزرگ 
ايران در دفت�ر روزنامه جوان برگ�زار كرديم. 

  آق�اي دكت�ر مه�راد ميرس�پاهي!  
هميش�ه يكي از چالش ه�اي اصلي 
كشور ما پديده س�يل و زلزله بوده و 
ما خاطرات ناخوش�ايندي از اين دو 
اتفاق در ذهنمان داريم، مانند زلزله 
بم،  ورزقان رودبار و سيلاب هايي كه 
هر از چند گاه با آن دست و پنجه نرم 
مي كنيم. حالا پديده فرونشست هم 
به اين مجموعه اضافه شده است. اين 

پديده چيست؟
ميرس�پاهي: ما يك مثلث ش��ومي داريم كه به 
صورت بالقوه كش��ور ما را تهديد مي كند؛ زلزله، 
فرونشست و سيلاب. ما با مس��ئله فرونشست به 
عنوان يكي از بي سر و صداترين بحران هاي كشور 
مواجهيم. يك��ي از مهم ترين دلاي��ل اين پديده 
برداش��ت بي رويه از آب هاي زيرزميني است كه 
موجب كاهش سطح آب هاي زيرزميني مي شود. با 
اين كار لايه هاي بالايي زمين جمع شوند و پديده 

فرونشست ايجاد مي شود. 
از منظر ژئوفيزيكی، پايين آمدن س��طح آب هاي 
زيرزميني باعث افزايش تنش مؤثر در سطح خاك 
مي شود كه اين امر كاهش حجم و تراكم لايه هاي 
خاك را موجب مي ش��ود و به تبع آن نشست هم 
اتفاق مي افتد. در كنار اين يكسري عوامل ديگري 
هم در فرونشست زمين دخيل است. به عنوان مثال 
حفر تونل براي احداث متروها و س��دها از جمله 

مواردي است كه اين پديده را موجب مي شود. 
در واق�ع مي توانيم بگوييم بخش�ي 
از موض�وع فرونشس�ت، اتفاق�ي 
طبيعي اس�ت كه بر اث�ر پديده هاي 
زمين شناس�ي رخ مي ده�د و بخش 
ديگ�ر ب�ه واس�طه عام�ل انس�اني 
دخالت ه�اي بش�ر در طبيع�ت رخ 
مي دهد. اهميت پرداختن به پديده 

فرونشست چيست؟
ميرس�پاهي: پديده فرونشست يا نشست سبب 
آس��يب به آپارتمان هاي مسكوني مي شود. بحث 
آسيب به جاده ها، خطوط انتقال نيرو و مواردي از 
اين دست هم در فرونشست مطرح است، اما يكي 
از مهم تري��ن مخاطرات اين پدي��ده بحث امنيت 
كشاورزي و غذايي كشور اس��ت كه از موضوعات 
استراتژيك محسوب مي شود و اين مسئله به طور 

مستقيم با امنيت ملي كشور در ارتباط است. 
 مسائل غذايي چه مس��ائل مربوط به انسان و چه 
طيور و چهارپايان جزو مسائل استراتژيكي است 

كه بايد لحاظ شود. بحث توليد غذا براي انسان و 
طيور آنقدر مهم و سطح آن استراتژيك است كه با 
امنيت ملي سر و كار دارد. پديده فرونشست باعث 
مي شود ما نتوانيم بخش��ي از توليدات كشاورزي 
را ادامه دهي��م. اين پديده باعث مي ش��ود زمين 
غير قابل نفوذ ش��ود و ما پديده روان آب را داشته 
باشيم و محصولات كشاورزي ما با بروز اين شرايط 

نابود مي شود. 
يعني شما مي گوييد بحث سيلاب هم 

با فرونشست در ارتباط است؟
ميرس��پاهي: بله قطعاً! چون زمين غير قابل نفوذ 
شده و آب داخل زمين نفوذ نمي كند و به تبع آن 

روان آب يا سيلاب هم بروز مي كند. 
با اي�ن اوصاف چرا اي�ن پديده كمتر 
مورد توجه قرار گرفته و هيچ برنامه 

مدوني براي آن وجود ندارد؟
 ميرسپاهي: در مسئله زلزله چون به صورت آني 
رخ مي دهد و مخاطرات آن به يكباره ديده مي شود، 
همه به آن توجه مي كنند، اما در حوزه فرونشست، 
مسئولان و مديران امر به موضوع توجه نمي كنند. 
آيين نامه ها و مس��ائل اجراي��ي در بحث معرفي 
ساختمان هاي ناايمن همه اينها موضوعاتي است 
كه در حوزه زلزله مطرح مي شود و مورد توجه قرار 
مي گيرد، اما درباره فرونشس��ت چ��ون پديده اي 
تدريجي اس��ت و مخاطرات آن به يكب��اره اتفاق 
نمي افتد، مسئولان چندان دغدغه اي در اين باره 

ندارند. 
 اين در حالي است كه حدود ۱۰ درصد از مساحت 
كشور را پديده فرونشست در بر گرفته و ۱۴كلانشهر 
ما با اين پديده مواجهند. متوسط فرو نشست تهران 
به خصوص در محدوده جنوب غربي۱7۰ ميلي متر 
در سال است. يا در كلانشهر اصفهان حدود ۱۶۰ 
ميلي متر در س��ال فرو نشس��ت داريم. براي آنكه 
عمق فاجعه را بهتر درك كنيد بايد بدانيد متوسط 
نرخ جهاني فرونشست ۴ ميلي متر در سال است و 
اگر آن را با فرونشس��ت در تهران و اصفهان يعني 
۱7۰ يا ۱۶۰ ميلي متر در س��ال مقايس��ه كنيد، 
متوجه خواهيد شد وضعيت چقدر بحراني است. 
اصولاً در بحث هاي زمين شناسي سانتي مترها و 
ميلي مترها ح��رف اول را مي زنند و ما بيش از ۴۰ 
برابر متوسط جهاني فرو نشست داريم و ۴۰ ميليون 
نفر از جمعيت كشورمان در محدوده فرونشست 

زندگي مي كنند. 
آقاي دكتر حجازي راد! شما ريشه هاي 

فرونشست را چه مي دانيد؟
حج�ازي راد: در بحث فرونشس��ت تعريف ها و 
اس��تنباط هاي متعددي وجود دارد، اما همانطور 
كه آقاي دكتر ميرسپاسي اشاره داشتند، بخشي از 
فرونشست با دستكاري طبيعت شكل مي گيرد و 

بخشي هم به صورت طبيعي اتفاق مي افتد. 
در حال حاضر وضعيت فرونشس�ت 
در ته�ران به چه صورتي اس�ت؟ آيا 
در پايتخت هم با چالش فرونشست 

مواجهيم؟
حجازي راد: در مناطق شمالي تهران فرونشست 
خيلي موضوعيت ندارد، اما در مناطق جنوب هم 
ساختمان ها بسيار فرسوده اند و هم زيرساخت هاي 
حمل و نق��ل ريلي و مت��رو از اي��ن مناطق عبور 

كرده است. 
اگر بخواهيم به صورت خ��اص در تهران صحبت 
كنيم، به واس��طه تمركز جمعيتي ك��ه در تهران 
ايجاد كرديم، نياز اس��ت هم از لحاظ كشاورزي و 
هم از لحاظ تأمين آب شرب  چاه هايي ايجاد كنيم 
و ايجاد بي رويه اين چاه ها باعث ش��د تا در خلال 
فرج و مهندسي خاك دس��تكاري شود. وقتي در 
فرايندهاي طبيعي دست ببريم، صداي طبيعت در 
مي آيد. گاهي وقت ها ما آواي طبيعت را مي شنويم 
و گاهي به آن بي اعتنايي مي كنيم و مجبوريم به 

گونه ای ديگر مسئله را مديريت كنيم. 
س��ال ۹۰ - ۹۱ وقتي گروه سپاس��د پروژه مترو 
را هن��دل مي كردند، قرار ش��د مطالع��ات آماري 

انجام دهند. خانه به خانه مراجعه كنند و ببينند 
فونداس��يون منازل از چه چيزي اس��ت. آيا ديوار 
مشترك دارند و مصالح منازل چه چيزهايي است 
تا بدين ترتي��ب بتوانند ب��رآوردي از ميزان خطر 
داشته باش��ند و موضع را تحليل خطر كنند، اما 
امكان سنجي اين كار ضعيف بود و به صورت كامل 

انجام نشد. 
 بحث ديگر مسئله ابزارگذاري است كه همزمان با 
انجام پروژه و همزمان اينكه پروژه به اتمام رسيد 
و اطلاعاتی اعم از تنش ه��ا، كرنش ها، جابه جايي 
و خيز ثبت شود. وقتی پارامترهاي طولاني مدت 
و پارامترهاي ديناميك��ي در بيايد ما می توانيم به 
شكل مس��تند و مستدل تحليل داش��ته باشيم، 
اما متأس��فانه در اين حوزه هم ضعيف هستيم. به 

خصوص در ايستگاه هاي مترو. 
با اين اوصاف در ح�ال حاضر چگونه 
مي تواني�م مس�ئله فرونشس�ت را 

مديريت كنيم؟
حجازي راد: متأسفانه برخي اقدامات ما در سطح 
مديريتي، مديريت بحراني است! يعني منتظريم  
بحران ايجاد ش��ود و بعد آن را مديريت كنيم. در 
حالي كه اينها اقدامات مهندسي است و شما بايد 
همه پيش بيني هاي لازم را داش��ته باشيد و يك 
درصدي خطا را در نظر بگيري��د تا در صورتي كه 
بدترين حالت ممكن اتفاق افتاد، بتوان مسئله را 
مديريت كرد، اما اگر ما دست روي دست بگذاريم، 
نشست ها روي هم جمع و فرونشست به فروچاله 
تبديل شود،بحث بحران آب ايجاد مي شود و بعد 
بايد بنشينيم براي همه اين چالش ها فكري بكنيم. 
در حال حاض��ر براي حل فرونشس��ت ناچاريم از 
راه حل هاي موقتي مثل اخت��لاط عميق مصالح 
استفاده و مصالح را تركيب كنيم تا به طور موقت 
جلوي فرو نشس��ت را بگيرد و بعد ببينيم چه كار 
مي توانيم بكنيم، اما وقتي به صورت مقطعي نگاه 

كنيم، نمي توانيم جلوي عامل اصلي را بگيريم. 
در ش�رايط كنون�ي بايد چ�ه كرد تا 
بيشتر از اين گرفتار بحران نشويم و 
راهكارهاي پيشنهادي شما براي حل 

مسئله فرونشست چيست ؟
حج�ازي راد: از نظر من به عن��وان اولين راهكار 
بايد از ته��ران تمركز زدايي داشته باش��يم. وقتي 
جمعيت متعادل باشد، مصرف هم قابل مديريت 
مي شود. فرونشست در دش��ت ورامين اين اتفاق 
خيلي مشهود است و حمل و نقل ريلي ما به سمت 
مشهد از اين مس��ير اتفاق مي افتد. وقتي قطار به 
اينجا مي رسد، مجبور است سرعتش را كم كند. 
چون بار ديناميكي اين اتفاق را تشديد مي كند، اما 
اين راهكار قطعي نيست و بايد فكر اساسي كرد. در 
همدان ماهيت خاك به گونه اي است كه وقتي آب 
به آن مي خورد، خلل و فرج در خاك ايجاد مي شود. 
فلسفه تشكيل غار عليصدر هم همين بوده است. 
آنجا طبيعت خودش را وفق داده ام��ا در اينجا با 
چالش مواجه مي شويم. در دشت كبودر آهنگ و 
جاهاي ديگر با تأسيس چاه هاي متعدد ما با نشست 
مواجه شده ايم و مشكلاتي را براي ما در آب شرب 

و مسائل ديگر ايجاد كرده است. 
پس در درجه اول بايد زون ها و نقاط خطر مشخص 
و رنگ بندي ش��ود. در مرحله بع��د بايد اطلاعات 
جمع آوري و بانك اطلاعاتي قوي تر از س��ال هاي 

گذشته تشكيل شود. 
مثلًا مناطق ۱7، ۱۸ و ۱۹ در زون قرمز قرار دارند، 
اما مثلاً مناطقي كه مشكلي ندارند به عنوان منطقه 
س��بز معرفي ش��وند. بعد از انجام اين اقدامات در 
راستاي متوقف كردن نشس��ت قدم برداريم و در 

نهايت به بهسازي مناطق اقدام كنيم. 
در حال حاضر ما با برداشت هاي زياد از حد الگوي 
س��فره هاي زيرزميني را به هم زدي��م و حالا بايد 
اينها را احيا كنيم و به آنها آب تزريق كنيم تا اين 
نشس��ت ها تداوم نيابند و بعد از آن هم حواسمان 
باشد در برداشت از اين سفره ها كنترل داشته باشيم 
و بدانيم چقدر برداش��ت مي كنيم. ع��لاوه بر اين 

نبايد اجازه احداث چاه بي��ش از حد دهيم. وقتي 
مي گوييم الگوي جهاني ۴ ميلي متر نشس��ت در 
سال اس��ت؛ يعني آنها با مطالعه كارشان را پيش 

بردند و از فرونشست زياد جلوگيري كردند. 
  آنطور كه آق�اي دكتر ميرس�پاهي 
اشاره داشتند فرونشست در كشور 
ما ح�دود 42 براب�ر مي�زان جهاني 
فرونشست هاس�ت!  چ�را نبايد اين 
مس�ئله مس�ئولان ما را هشيار كند 
و قرار اس�ت اين اتفاق ب�ه كجا ختم 

شود؟ 
حجازي راد: در ش��رايطي كه معيارهاي جهاني 
فرونشست ميلي متري است، ما در برخي سازه ها 
با سانتي متر كار مي كنيم. ما در طراحي مان براي 
مترو مي بينيم چ��ون در آيين نامه ذكر نش��ده با 
اعداد سانتي متري در مسئله فرونشست مواجهيم 
و حتي در مواردي تا ۴ ۵، سانت فرونشست در نظر 
مي گيريم! وقتي اين فاكتورها تجميع مي ش��ود، 
فرونشست ناشي از احداث تونل مترو، فرونشست 
ناشي از احداث چاه ها و زلزله وقتي اينها تجميع 
مي ش��ود، خطرناك خواهد بود، اما اگر ما اينها را 
كنترل كني��م، مي توانيم نظام طبيع��ت را به آن 

برگردانيم. 
در مجموع بايد اين را در نظر داش��ت، موضوعاتي 
همچون فرونشست مس��ائلي چندگانه هستند و 
مي طلبد اطلاعات و نتايجي را كه مي خواهيم روي 
آن صحبت كنيم به صورت سيس��تماتيك باشد. 
اين نه فقط براي مسئله فرونشس��ت، بلكه براي 
هر موضوع ديگري هم صدق مي كند و ما نيازمند 
يك بانك اطلاعاتي هس��تيم تا اقدامات گذشته و 
نقشه راه آينده را داشته باشيم. بعد از تشكيل بانك 
اطلاعاتي، بايد ببينيم راهكار چيست و سپس وارد 
مرحله اجرايي شويم. بايد ببينيم كدام نهاد و ارگان 
بايد به مسئله ورود كند؛ وزارت جهاد كشاورزي، 
وزارت نيرو، سازمان منابع طبيعي هر كدام از اين 
سازمان ها و نهادهاي دخيل در اين مسئله چگونه 
بايد به موضوع ورود كنند. از سوي ديگر رسيدن 
به اطلاعات هم كار ساده اي نيست، بنابراين بايد 
كارگروه جامع تشكيل شود و به صورت هدفمند 

روي موضوع كار كنند. 
آقاي توانا شما چه نگاهي به موضوع 

فرونشست ها داريد؟
توانا: اولين جنبه از بحث فرونشس��ت ها به نظرم 
تطبيق تغييرات اقليمي با توسعه صنعتي و مديريت 
نادرست منابع آب است. به لحاظ اكولوژيكي شهرها 
يكسري ظرفيت هاي محدود دارند. اگر ما بخواهيم 
تمام نيازهاي آبي شهر را به وسيله سدها برطرف 
كنيم، امكان پذيرنيست و مجبوريم به سراغ منابع 
زيرزميني برويم. حالا سؤال اينجاست كه آيا اين 

منابع بازگشت پذير هستند؟
 بحث فرونشس��ت ها به اين دليل مهم اس��ت كه 
خس��ارات جاني به هم��راه دارد. از طرفي پديده 
فرونشست با ايجاد تغيير در وضعيت توپ�وگرافي 
منطق�ه مي تواند سبب بروز تغييرات چش�مگيري 
در هي�درول��وژي منطق�ه ش��ود. س��ازمان هاي 
متولي در تهران از روش ه��اي مختلف از جمله از 
راه تداخل س��نجي راداري روند زمين نشست را 

پايش مي كنند. 
در ته�ران وضعي�ت فرونشس�ت را 

چطور مي بينيد؟
توانا: در كلانشهر تهران در نواحي جنوب و جنوب 
غرب يعني مناط��ق ۱2- ۱۹- ۱۸- ۱7 دچار اين 
معضل ش��ده اند. علاوه بر جمعيت شهري تهران 
سكونتگاه هاي حاشيه اي و زيرمجموعه همجوار 
مانند اسلامش��هر و چرمش��هر هم از فرونشست 
زمين رنج مي برن��د. حدوداً 2/۵ ميلي��ون نفر در 
محدوده مناطق فرونشست زمين ساكن هستند 
كه نش��ان دهنده اهمي��ت فرونشس��ت زمين در 
سكونتگاه هاي ش��هري اس��ت. فرونشست ها در 
مناطق ش��هري اگر به صورت نشس��ت نامتقارن 
ظاهر بشود مشكلات سازه اي و گسيختگي خاك 
را به همراه خواهد داشت كه جان انسان ها را تهديد 
مي كند،بنابراين بايد اهتمام ويژه نس��بت به اين 

موضوع داشت. 
  حالا فرونشست در كش�ور ما اتفاق 
افتاده اس�ت؛ از ن�گاه ش�ما بايد چه 
راهكارهايي را براي اين مناطقي كه 

فرونشست ظاهر شده اتخاذ كنيم؟
توانا: بهسازي خاك با روش تزريق، استفاده از 
شمع ها براي تقويت خطوط راه آهن، استفاده از 
ژئوگريدها و مصالح نوين در بستر و روسازي از 
جمله راهكارهايي است كه براي مديريت اين 
مسئله مي توان انجام داد. يكسري راهكارها هم 
براي كند كردن س��رعت پيشرفت اين مبحث 
بايد مورد توجه قرار داد. به نظر من به عنوان يك 
كارشناس، آبخيزداري ش��هري تنها راهكاري 
اس��ت كه ما را به س��مت توس��عه پايدار سوق 
مي دهد. به اين صورت كه سعي كنيم بيشترين 
تصفيه آب را در سطح كلانش��هرها اجرا كنيم. 
همانطور كه كشورهايي مثل چين و امريكا اين 
سياست را اجرايي كردند. در سطح كلان، اين 
مورد در كشور ما گرچه از لحاظ اقتصادي بايد 
سرمايه گذاري ش��ود، اما اين موضوع ارزشمند 
اس��ت، چون در آينده از آب به  عنوان س��رمايه 
كشورها در سطح بين الملل نام برده مي شود و ما 
با مديريت صحيح اين موضوع بايد امانتدار خوبي 

براي نسل آينده باشيم. 

فرونشست زمين در ايران 42 برابر ميانگين جهاني است!
بررسي بحران فرونشست زمين و راهكارهاي برون رفت از آن در ميزگرد »جوان« با كارشناسان

 پرچم عزاي حسيني با ابعاد هزار متر مربع بر فراز بلندترين سكوي 
پرچم ايران در ارتفاع ۱۵۰ متري و در منطقه فرهنگي و گردش��گري 

عباس آباد به اهتزاز در مي آيد. 
 رئيس ديوان عدالت ادراي گفت: در حكم ابطال انتصاب آقاي لطيفي 
انفصال از خدمات دولتي براي وي صادر نشده و چنانچه موانع قانوني 
كه در رأي ديوان ذكر شده مرتفع ش��ود، دولت مي تواند از وجود وي 

استفاده كند. 
 دادستان عمومي و انقلاب تهران گفت: در سال جاري تعداد 3 هزار و 
۴7۰ رديف كالاي متروكه تعيين تكليف شده كه نسبت به مدت مشابه 
سال گذش��ته به لحاظ تعداد رديف كالا ۱3۰ درصد و به لحاظ ارزش 

ريالي 3۹۰ درصد افزايش داشته است. 
 در حالي كه مراجع مربوط، مجوز ورود اتوبوس هاي دس��ت دوم را 
داده اند، اما بهشت نشينان تصميمي در اين زمينه ندارند و قرار است تا 

شهريور سال آينده 3هزار دستگاه اتوبوس نو وارد ناوگان شود. 
 دادستان كل كشور با اشاره به اظهارات چندي پيش وزير بهداشت 
درباره ارس��ال ۱۱۹ مورد پرونده مربوط به سقط جنين به قوه قضائيه 
و عدم انجام اقدامات مقتضي در خصوص آنها از س��وي مراجع قضايي  
گفت: تنها ۴۵ مورد پرونده مربوط به سقط جنين در سراسر كشور به 

قوه قضائيه ارسال شده است. 
 مدير كل دفتر سلامت و تندرستي وزارت آموزش و پرورش از رشد 

۸/۵ درصدي فضاهاي بهداشتي مدارس خبر داد. 

ماجراي تقلب هاي عجيب و غريب
 در كنكور چيست؟

چند  سالي است كه تقلب در كنكور سراسري سر زبان ها افتاده است و 
مسئولان مربوطه مصاحبه هاي فراواني در اين خصوص انجام داده اند. 
اخيراً هم رئيس سازمان سنجش در نشست خبري برخي از اقلام مورد 
استفاده در تقلب ها را رونمايي كرده كه با واكنش هاي نسبتاً گسترده اي 

در شبكه هاي اجتماعي و فضاي رسانه اي روبه رو شده است. 
اما پرسش اينجاست كه آيا اتفاق جديدی رقم خورده است و آيا باب 
جديدي در برگزاري كنكور يا در سازمان سنجش گشوده شده است 

كه مسير تقلب را هموارتر گردانيده است؟
پاسخ اين سؤال را نبايد نه در برگزاري كنكور و نه در سازمان سنجش 
و نه آموزش وپرورش پي جويي كرد، بلكه علت فراوان  شنيدن اخبار 
درباره تقلب در كنكور را بايد در پيشرفت و دم دست شدن فناوري 

يافت. 
بدين ترتيب كه در ابتدا بايد دانس��ت، انگيزه براي تقلب در كنكور 
همواره وجود داشته است، اما در چند سال اخير با پيشرفت فناوري 
امكان هاي بيش��تري براي تحقق بخش��يدن به اي��ن انگيزه فراهم 
شده اس��ت. در جهت مقابل نيز، باز هم با پيشرفت فناوري امكانات 

براي شناسايي افرادي متقلب و تجهيزات تقلب فراوان شده است. 
همه اين رويارويي ها در بس��تر فضاي مجازي بازت��اب فراواني پيدا 
مي كند. اگر در گذشته تعداد كمي از ميزان تقلب و نحوه آن اطلاع 
پيدا مي كردند، اكنون هر آنكس كه به فضاي مجازي دسترسي دارد، 
خواه ناخواه با اين اخبار مواجه مي شود. برخي از تصميمات مسئولان 
نيز بر تنور اخبارهايي درباره تقلب در كنكور مي افزايد و توجه افراد 
بسياري را كه حتي درگيرودار كنكور نيستند، به خود جلب مي كند؛ 

مانند اختلال در اينترنت همگاني و زمان برگزاري كنكور. 
اما پرس��ش مهم اين اس��ت كه چ��ه بايد ك��رد؛ راه ح��ل اول كه 
س��هل الوصول تر اس��ت، مقابله با تقلب با به كارگيري فناوري هاي 
جديد اس��ت. همان گونه كه پيش��رفت فناوري امكان هاي تقلب را 
گس��ترش داده اس��ت، مقابله با آن نيز تنها با فناوري ممكن است. 
راه ح��ل دوم، تعيين مجازات س��نگين )محرومي��ت مادام العمر از 
تحصيل( براي متقلبان و از آن مهم تر رسانه اي كردن آن، البته بدون 
نام  و نشان است؛ حتي اگر سنگين ترين مجازات ها اتفاق بيفتد، اما 
به نحوه گسترده اي رسانه اي نشود، نمي تواند جلوي گسترش پديده 

تقلب را در كنكور بگيرد. 
در نهايت، بايد بدانيم تا زماني كه تقاضا براي دانش��گاه، به خصوص 
رشته هاي خاص، بسيار زيادتر از ظرفيت دانشگاه باشد، انگيزه براي 
تقلب در آزمون ورودي هم زياد مي ش��ود. به همين س��بب راه حل 
اساسي كه البته با برنامه ريزي هاي بلندمدت محقق مي شود، ايجاد 

مسيرهايي غير از دانشگاه براي فارغ التحصيلان مدرسه اي است. 
در پايان نيز بايد به اين نكته اش��اره كرد كه مسئله تقلب در كنكور 
دس��تاويز مناس��بي براي ملغی كردن اصل كنكور نيس��ت؛ يعني 
نمي توان گفت كه چون در كنكور تقلب مي شود، پس كنكور گذرگاه 
مناسبي براي ورود به دانشگاه نيس��ت، چراكه امكان تقلب در بقيه 
انواع گزينش ، مانند آزمون هاي كتبي نهايي، اگر بيش��تر نباش��د، 
همواره وج��ود دارد و اين اتفاق عجيبي نيس��ت؛ در جهان فناورانه 

زندگي مي كنيم!

زهرا چيذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

نمايش تعطيلي گاج!
تجربه ثابت كرده است مافياي كنكور قوي تر از آن است كه با يك نمايش 
رسانه اي از صحنه خارج شود. اين واقعيت بار ديگر در ماجراي تعطيلي 

گروه آموزشي جوكار به نمايش گذاشته شد. 
پس از آنكه احمد محمودزاده، رئيس س��ازمان مدارس غيردولتي در 
يك برنامه تلويزيوني اعلام كرد »مؤسسه گاج به دليل جهت گيري در 
اغتشاشات سال گذشته تعطيل شده است« اخبار تكميلي نشان داد كه 
تنها مركز آزمون اين مؤسسه تعطيل شده و ديگر بخش هاي آن كماكان 

به فعاليت خود ادامه مي دهد! 
در اينجا اولين سؤالي كه پيش مي آيد، اين است كه منظور محمودزاده 
از تعطيلي گاج چيست و در حالي كه او مدعي شده است براي اين كار 
حتي امضاي وزير آموزش و پرورش را نيز گرفته، چرا از لفظ صحيحي 
براي رساندن منظور خود استفاده نكرده است؟ زماني كه از لفظ تعطيلي 
براي يك مؤسسه به اصطلاح آموزشي استفاده مي شود، اولين تصور اين 
است كه كل آن مجموعه تعطيل شده، در حالي كه همانطور كه گفته 
شد، اتفاقي كه واقعاً افتاده تعطيلي تنها بخشي از اين مؤسسه است و 
حتي مشخص هم نيس��ت اين تعطيلي دائمي خواهد بود يا فقط يك 
تعليق موقت انجام شده كه همزمان با داغ شدن فضاي امتحانات نهايي 

و كنكور دوباره سروكله مركز آزمون گاج نيز پيدا خواهد شد. 
خبر تعطيلي مؤسس��ه اي كه به عنوان يكي از پايه هاي اساسي مراكز 
كمك آموزشي يا همان مافياي كنكور ش��ناخته مي شود براي بخش 
زيادي از جامعه از اهميت بس��ياري برخوردار است. اينكه گفته شود 
بخش مهمي از مافياي كنكور كه عده اي معتقدند توانايي عوض كردن 
وزير آموزش وپرورش را هم داشته  اكنون با حكم همان وزير تعطيل شده 
خودش به تنهايي يك بمب خبري است، ولي وقتي كه مشخص مي شود 
فقط بخشي از اين مؤسس��ه آن هم احتمالاً نه براي هميشه تعطيل يا 
تعليق ش��ده خبر را به عنوان يك نمايش رس��انه اي معرفي مي كند و 
موجب مي شود اش��كال بعدي كه در مورد نحوه انتشار اين خبر وجود 
دارد، رخ دهد.  اينكه گفته شود به  دليل طرح سؤالات تحريك آميز در 
جريان اغتشاشات سال گذشته اين اتفاق افتاده است، ولي اگر به خوبي 
شيطنتي كه از سوي اين مؤسسه انجام شده تبيين و مجازات درخوري 

براي آن تعيين نشود، عملًا نقض غرض خواهد بود. 
گردش مالي مافياي كنكور، بسيار بيش��تر از گردش مالي چاپ كتب 
درسي و حتي آموزش رسمي است. برخورد با اين مافيا، تدبير و جسارت 
مي خواهد. بعيد است با يك نمايش تلويزيوني بتوان حريف اين مافياي 

هفت سر شد. 

سرديس فارابي، لوح تقدير آيسس�كو، لوح تقدير كميسيون 
ملي يونسكو، يادمان جشنواره و جايزه نقدي چيزهايي هستند 
كه بتوان از آنها گذشت؟ اگر من و شما باشيم، نه. . . اما وقتي پاي 

علامه محمدرضا حكيمي در ميان است، چراكه نه؟!
جشنواره فارابي استاد حكيمي را براي خدمت 50 ساله به علوم 
انس�اني برنده جايزه جشنواره اعلام كرده اس�ت، اما او پيامي 

می فرستد و از قبول آن امتناع مي كند. 
-  برگزاري چنين جش�نواره هايي از نظ�ر اينجانب در اولويت 
نيست. آري؛ بايد بكوشيم تا جامعه ما چنان نباشد كه درباره  اش 
بتوان گفت از دو مفهوم انس�ان و انس�انيت، اولي در كوچه  ها 

سرگردان است و دومي در كتاب  ها! 
حرف استاد بد فهميده نشود. ايشان گفته اند بايد بكوشيم. . . 

نه اينكه جامعه ما اكنون اينگونه است! 
به رفتاري بازگرديم كه در آغاز، سخن از آن رفت. از دانشمندي 
جامع، اديبي چيره دست، انديشه ورزي نوآور و اسلام شناسي 

عدالتخواه چنين كاري هرگز بعيد نيست!
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اختصاص 240 ميليارد تومان براي
 اجراي طرح كاشت يك ميليارد درخت

مع�اون ام�ور جن�گل س�ازمان مناب�ع طبيع�ي و آبخي�زداري 
مبل�غ  ب�ه  بودج�ه مس�تقل  اختص�اص ردي�ف  از  كش�ور 
ح�دود 240 ميلي�ارد توم�ان ب�ه ط�رح مردم�ي كاش�ت ي�ك 
ميلي�ارد درخ�ت از س�وي س�ازمان برنام�ه و بودجه خب�ر داد. 
نقي شعبانيان، معاون امور جنگل سازمان منابع طبيعي و آبخيزداري 
كشور اختصاص رديف بودجه مستقل براي طرح كاشت يك ميليارد 
درخت را اتفاقي خوب توصيف كرد و افزود: اين رديف بودجه مستقل 
براي تأمين، كاشت و مراقبت از نهال هاي منابع طبيعي در عرصه هاي 
مختلف و در قالب طرح كاش��ت يك ميليارد درخت اختصاص يافته و 
براي سال ۱۴۰2 از اين محل، مبلغ نزديك به 2۴۰ ميليارد تومان در 

نظر گرفته شده است. 
وي ادامه داد: هر چند هزينه كاشت يك ميليارد درخت و نگهداري از 
آن زياد است، اما تخصيص رديف بودجه مستقل به اين طرح، اقدامي 

ارزشمند از سوي دولت محسوب مي شود. 
ش��عبانيان اظهار داش��ت: با توجه به اينكه تولي��د 2۵۰ ميليون اصله 
نهال منابع طبيعي در س��ال ج��اري تقريباً به اتمام رسيده اس��ت، از 
اين رو امس��ال اعتباري كه از محل رديف بودجه مستقل طرح مردمي 
كاشت يك ميليارد درخت دريافت مي كنيم، صرف عملياتي همچون 
مراقبت، نگهداري، وجين كردن و مبارزه با آفات نهال هاي توليد شده 

خواهد شد. 
وي پيش بيني كرد اين اعتبار پس از تفكيك و مش��خص ش��دن نياز 
استاني براساس اقدامات و فعاليت هايي كه در راستاي عمليات كاشت 
و مراقبت از نهال هاي منابع طبيعي انجام مي دهند، س��ريع پرداخت 

شود. 
معاون امور جنگل س��ازمان منابع طبيعي و آبخيزداري كشور با بيان 
اينكه ايران از نظر زيرس��اخت هاي توليد نهال تقريباً جزو۱۰ كش��ور 
جهان قرار دارد، به فارس گفت: هر چند بس��ياري از اين زيرساخت ها 
طي ساليان گذشته از بين رفته بودند، اما با اجراي طرح مردمي كاشت 

يك ميليارد درخت، اكثر نهالستان ها احيا شده اند. 

۷0 درصد كودكان سرچهارراه ها
 شبكه اي و مافيايي هستند

مدي�ر عام�ل س�ازمان خدم�ات و مش�اركت هاي اجتماع�ي 
ش�هرداري ته�ران گف�ت: اقتصاد ك�ف خيابان�ي ب�ا درآمدهاي 
سرش�ار، ب�ا نوعدوس�تي و تحري�ك احساس�ات مردم ش�كل 
گرفته اس�ت و سرش�بكه هاي اين مافيا از آن اس�تفاده مي كنند. 
احمد احم��دي صدر، مدير عامل س��ازمان خدمات و مش��اركت هاي 
اجتماعي ش��هرداري تهران با بيان اينكه باندها و مافيايي را در كشور 
داريم كه ك��ودكان را در خياب��ان جمع مي كنند و اقتص��اد خيابان را 
ساماندهي مي كنند، افزود: البته بخشي از اين كودكان هم به صورت 

منفرد به خيابان ها مي آيند. 
وي ادامه داد: در ش��هرداري تهران قرارگاه اجتماعي تهران را تشكيل 
داده ايم. طرحي هم ساماندهي ش��د و ۱۵ الي ۱۶ نهاد متولي كودكان 
كار بايد آن را اجرا مي كردند، ولي ما با خلأ و چالشي رو به رو شديم. اين 
دستگاه ها بايد زير نظر فرماندهي واحد به يك نهاد پاسخگو مي بودند، 
ولي اين اتفاق رخ نداد.  مدير عامل س��ازمان خدمات و مشاركت هاي 
اجتماعي با طرح سؤالي تأكيد كرد: ش��هرداري در سال هاي گذشته 
7هزار كودك كار را ساماندهي كرد، اما چند هزار كودك كار نسبت به 

پنج سال گذشته كاهش پيدا كرده است؟
وي افزود: از 2۵ س��ال قبل تاكن��ون در تهران در ح��وزه كودكان كار 
مديريت واحد نداشته ايم. پيشنهاد شهردار تهران اين بود كه در قرارگاه 
اجتماعي تهران تمام دس��تگاه ها كنار هم بنش��ينند و اين مسئله را 
پيش ببرند. در زمينه معتادان متجاهر ۸۰ درصد مصوبات اجرا شد و 
بايد همين شيوه در زمينه كودكان كار هم ايجاد شود. رئيس محترم 
جمهوري به اين دليل نمايندگي ويژه را به ش��هردار ته��ران داده اند 
كه ش��هرداري در ميدان حضور دارد و اين قرارگاهي كه تشكيل شده 
يك ابزاري مي خواهد كه دس��تگاه هاي متولي، ملزم به پاسخگويي به 

رئيس جمهوري باشند. 
احمدي صدر ادامه داد: مسئله كودكان كار يك مسئله عادي نيست، 
شهرداري تهران به اين جهت به ميدان آمده است تا اين مشكل را حل 
كند. نمايندگي ويژه را به اين جهت به شهرداري دادند كه مديريت واحد 
در حوزه كودكان كار را داشته باش��يم. رئيس محترم جمهوري در سه 
حوزه كودكان كار، متكديان و معتادان متجاهر شهردار محترم تهران را 

به عنوان نماينده ويژه تعيين كردند تا اين مشكلات حل شود. 
بنابر اعلام روابط عمومي س��ازمان خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شهرداري تهران، وي افزود: طرح استعداديابي و حرفه آموزي كوتاه مدت 
شش ماهه، ميان مدت يك سال تا يك سال و نيم سال و بلند مدت سه 
سال را طراحي كرده ايم. اگر شهرداري اين اجازه را داشته باشد كه وسط 
ميدان بيايد سه ساله بحث كودكان كار و خيابان را جمع مي كند. بالاي 
7۰ درصد كودكان سر چهارراه ها شبكه اي و مافيايي هستند، ما با اين 

سر شبكه ها برخورد جدي و سلبي خواهيم كرد. 
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